
5. konference akné a obliãejové dermatózy

Česká a slovenská dermatovenerologie

V první listopadov˘ pátek se konala v konferenãním
sále hotelu Diplomat v Praze jiÏ 5. celostátní konference na
téma Akné a obliãejové dermatózy, pofiádaná Pracovní
skupinou pro akné âeské dermatologické spoleãnosti âLS
JEP. Pfiedná‰ky si pfii‰lo poslechnout témûfi 150 lékafiÛ
z celé âeské republiky.

Konferenci zahájili pfiedsedkynû Pracovní skupiny pro
akné doc. MUDr. Jarmila Rulcová, CSc., a prof. MUDr.
Petr Arenberger, DrSc., MBA, pfiedseda âeské dermatolo-
gické spoleãnosti âLS JEP. Oba ocenili práci Pracovní
skupiny pro akné, která patfií k nejaktivnûj‰ím v rámci âes-
ké dermatologické spoleãnosti âLS JEP, i v˘znam konfe-
rencí samotn˘ch, které se jiÏ staly kaÏdoroãní tradicí
v rámci dermatologick˘ch akcí a patfií k tûm s nejvût‰í
úãastí lékafiÛ.

Vlastní odborn˘ program byl rozdûlen do nûkolika ãás-
tí: Souhrnné pfiedná‰ky, Kazuistiky a Firemní pfiedná‰ky.
Program moderoval jiÏ tradiãnû prim. MUDr. David
Stuchlík.

Blok Souhrnné pfiedná‰ky zahájila doc. MUDr. Jarmi-
la Rulcová, CSc., tématem „Porfyrie – podstata m˘tÛ
o upírech“. Uvedla, Ïe porfyrie je enzymopatie charakte-
rizovaná nadmûrnou produkcí porfyrinÛ nebo jejich pre-
kurzorÛ. Porucha mÛÏe b˘t podmínûna dûdiãnû, nebo
mÛÏe b˘t získána bûhem Ïivota. Jsou zaznamenány pfiíãin-
né vztahy mezi porfyrií a du‰evními chorobami. Paní
docentka uvedla, Ïe lidé se dfiíve domnívali, Ïe fotosenzi-
tivní upífii se pitím krve obyãejn˘ch lidí snaÏí zmírnit pfií-
znaky svého onemocnûní. Jako dal‰í dÛkaz pro povûry
o upírech v souvislosti s porfyrií mluví dfiívûj‰í domnûnky,
Ïe chybûjící hem u nemocn˘ch porfyrií by mûl b˘t obno-
ven aÏ v Ïaludku. Tyto my‰lenky pak korelují s legendami
o upírech pijících lidskou krev. Následovaly dvû pfiedná‰-
ky hostÛ-nedermatologÛ.MUDr. Ladislav Korábek, CSc.,
vedoucí lékafi oddûlení pro léãení onemocnûní parodontu
a onemocnûní ústní sliznice stomatologické kliniky 1. LF
UK a VFN, v pfiedná‰ce „Choroby dutiny ústní a pfiecho-
dov˘ch sliznic“ seznámil posluchaãe se základním klinic-
k˘m a topografick˘m rozdûlením sliznic dutiny ústní.
Následnû vûnoval pozornost skupinû infekãních, fyzikál-
ních, chemick˘ch a imunologick˘ch vlivÛ, které ovlivÀu-
jí stav ústních sliznic a vyvolávají slizniãní choroby
s jejich typick˘mi klinick˘mi projevy. Ve druhé ãásti své
pfiedná‰ky rozebral jednotlivé chorobné projevy vãetnû
poznámek diferenciálnû diagnostick˘ch.MUDr. Michalis
Palos, vedoucí centra pro onemocnûní rohovky a spojivky
Oãní kliniky VFN a 1. LF UK v Praze, v pfiedná‰ce „Chro-
nické blefaritidy a imunologicky podmínûné konjunktivi-
tidy“ seznámil posluchaãe s v˘‰e uvedenou problemati-

kou, moÏnostmi léãby a nejãastûj‰ími komplikacemi. Uve-
dl, Ïe chronická blefaritida je jedno z nejãastûj‰ích one-
mocnûní v oftalmologické praxi. Zázraãn˘ lék, kter˘ by
onemocnûní zcela vyléãil, neexistuje. Dermatolog nesmí
zapomenout na existenci tûchto zánûtÛ a pfiedev‰ím pak na
syndrom suchého oka. Imunologicky podmínûné konjunk-
tivitidy zahrnují nûkolik onemocnûní, která zhor‰ují kva-
litu Ïivota a pfii jejich nepoznání nebo ‰patné léãbû mohou
vést ke vzniku závaÏn˘ch komplikací ohroÏujících zrako-
vou ostrost a v nûkter˘ch pfiípadech i Ïivot pacientÛ. Pro-
fesor MUDr. Petr Arenberger, DrSc., MBA, pfiednesl zají-
mavé téma „Acne inversa léãená adalimumabem“.
V úvodu charakterizoval chorobu a uvedl dosavadní moÏ-
nosti léãby. Následnû pak uvedl v˘sledky zajímavého sle-
dování devíti pacientÛ s tûÏkou formou acne inversa, kte-
fií byli na 3. koÏní klinice v Praze léãeni jeden rok adalimu-

Vítûzové soutûÏe kazuistik pfii pfiedání ocenûní (zleva
prof. Arenberger, MUDr. Kovaãeviãová, MUDr. Tfie‰tík
a doc. Rulcová)

mabem a následnû 12 mûsícÛ monitorováni pro posouze-
ní efektu léãby. U ãtyfi pacientÛ byla zaznamenána dlouho-
dobá remise, 5 pacientÛ zrelabovalo nûkolik mûsícÛ po
vysazení terapie. Podle názoru pana profesora je léãba ada-
limumabem vhodná pro zvládnutí tûÏké formy acne inver-
sa a k navození del‰í remise. Poslední pfiedná‰kou v tomto
bloku byla pfiedná‰ka MUDr. Zuzany Nevoralové, Ph.D.,
s názvem „Doporuãení pro léãbu tûÏk˘ch forem akné pero-
rálním izotretinoinem“. Na základû dlouholetého osobní-
ho sledování a studia dostupné literatury pfiednesla paní
doktorka navrÏené schéma postupu pfii léãbû perorálním
izotretinoinem u tûÏk˘ch forem akné. Toto je rozdûleno do
dvou základních ãástí. Prvním je Postup pfii léãbû perorál-
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ním izotretinoinem – obecná doporuãení. Dále jsou zpra-
cována i speciální doporuãení pro tyto situace: opatfiení
u pacientÛ s jinou celkovou chorobou ãi laboratorní
odchylkou a opatfiení u pacientÛ-sportovcÛ. Doporuãení
jsou doplnûna fiadou praktick˘ch tabulek a schémat a mûla
by vyjít bûhem pfií‰tího roku tiskem.

V bloku Kazuistiky vystoupili jiÏ podruhé vítûzové
soutûÏe kazuistik, tentokrát pro rok 2011. MUDr. Milica
Kovaãeviãová referovala o tfiech kazuistikách: 77letého
muÏe s demodikózou obliãeje, kter˘ mûl zároveÀ i nûkolik
onkologick˘ch chorob jiné neÏ koÏní povahy, následnû
pfiípad 64leté pacientky s velmi zajímavou, bifosfanáty
provokovanou rÛÏovkou a 52leté pacientky s velmi vzác-
nou diagnózou lupus milliaris disseminatus faciei.
MUDr. Petr Tfie‰tík vyhrál v soutûÏi jiÏ podruhé. Tentokrát
mûlo jeho sdûlení název „Svitavské obliãeje“ a opût uká-
zal, Ïe ve své praxi patfií k vynikajícím diagnostikÛm.
Uvedl krásnû obrazovû zdokumentované kazuistiky fiady
vzácn˘ch dermatologick˘ch obrazÛ. Oba pfiedná‰ející byli
odmûnûni (viz foto). V závûru tohoto bloku prim. MUDr.
David Stuchlík pfienesl „Odborn˘ kvíz“, ve kterém lékafii
vybírali nejpravdûpodobnûj‰í diagnózu pro danou ana-
mnézu a klinick˘ obraz u tfiech pacientÛ. Poslední hádan-

ka pak byla zároveÀ i milou gratulací MUDr. Zuzanû
Nevoralové k ukonãení doktorského studia na téma akné
a izotretinoin.

V bloku Firemní sympozia byly pfiedneseny dvû velmi
zajímavé pfiedná‰ky. Gynekolog MUDr. PhDr. Pavel
âepick˘ hovofiil na téma „MoÏnosti vyuÏití hormonální
antikoncepce v dermatologii“. Toto téma je pro dermato-
logy velmi zajímavé a pan docent uvedl fiadu praktick˘ch
doporuãení pro praxi. Závûreãnou pfiedná‰kou konference
bylo sdûlení prim. MUDr. Aleny Machovcové, MBA, „Dáv-
kování izotretinoinu v praxi“. Paní primafika uvedla fiadu
moÏn˘ch schémat léãby izotretinoinem, s odkazy na nej-
novûj‰í svûtovou literaturu.

Pátá konference Pracovní skupiny pro akné je za námi.
Poprvé byla volena témata i z jin˘ch oborÛ neÏ dermato-
logie, se kter˘mi se v‰ak dermatolog mÛÏe setkat a mûl by
si s nimi poradit. Konference se opût setkala s velk˘m
zájmem lékafiÛ.Tû‰íme se, Ïe stejnû úspû‰ná bude i 6. kon-
ference Akné a obliãejové dermatózy, která se bude konat
dne 2. listopadu 2012 v Brnû.

MUDr. Zuzana Nevoralová, Ph.D.
místopfiedsedkynû Pracovní skupiny pro akné
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Pekné jesenné ráno naznaãovalo, Ïe v poradí uÏ tretí
Inovaãn˘ kurz pre mlad˘ch dermatológov Youngderm
bude úspe‰n˘. Stretnutie sa druh˘krát konalo v ·porthoteli.
Mladí kolegovia zo vzdialenej‰ích regiónov prichádzali
deÀ vopred, väã‰ia ãasÈ v deÀ konania.Podobne ako minu-
l˘ rok, bola odborná ãasÈ organizovaná pracovnou skupi-
nou mlad˘ch dermatovenerológov a partnersky garanto-
vaná v‰etk˘mi klinikami zabezpeãujúcimi postgraduálne
vzdelávanie dermatológov: bratislavskou, martinskou,
banskobystrickou a ko‰ickou.

V porovnaní s minul˘mi roãníkmi malo tohtoroãné
stretnutie urãitú peãaÈ v˘nimoãnosti. Pozvanie prijal eme-
ritn˘ prednosta Dermatovenerologickej kliniky AKH vo
Viedni, profesor Klaus Wolff, celebrita poÏívajúca váÏnosÈ
v dermatologickom svete. Jeho predná‰ku s názvom „Quo
vadis, dermatologia“ moÏno oznaãiÈ ako komplexnú, in-
‰pirujúcu a motivaãnú. Pomenoval v˘znamné trendy
v meniacom sa dermatologickom svete zaloÏené na
nov˘ch techológiách, ktor˘mi sú genomika, proteomika,
nanotechnológie, génová terapia, bioinÏinierske metódy
a biológia kmeÀov˘ch buniek. Poukázal na nebezpeãen-
stvá vypl˘vajúce zo stále sa roz‰irujúcej „wellnesovej“
dermatológie na úkor dermatológie orientovanej na cho-
robu ãi na klesajúci poãet „skinternistov“ na úkor derma-

tológov, ktor˘ch záujem zaãína a konãí na povrchu koÏe.
Profesorka ·imaljaková vo svojom vystúpení potvrdi-

la, Ïe onychológia nie je témou jednoduchou, ako sa pre
nezainteresovaného môÏe zdaÈ. Vive les petites différen-
ces! Rozsiahla ikonografia nechtov˘ch zmien infekãného
a neinfekãného pôvodu, kaleidoskop onychopatií pri sys-
témov˘ch a hereditárnych chorobách urobili odrazu zo
zdanlivo jednoduchej problematiky tému pútavú
a in‰pirujúcu.
Doc. Du‰an Buchvald, erudovan˘ dermatoalergológ,

vyãerpávajúcim spôsobom komplexne odprezentoval tému
potravinovej alergie, postihujúcej 5 % detskej a 2–3 %
dospelej populácie. Predná‰ka obsahovala patomechaniz-
my, klinické spektrum, diagnostiku in vivo a in vitro, inter-
pretáciu v˘sledkov diagnostiky a implementáciu t˘chto
v˘sledkov do dennej praxe. Potravinovú alergiu oznaãil
ako zlyhanie mechanizmu orálnej tolerancie. Uviedol nové
aktuálne témy, ako komponentová diagnostika, pohºad na
v˘voj orálnej tolerancie (teória tzv. tolerogénneho okna)
a hyposenzibilizaãné postupy.

Málokto vie tak pútavo a erudovane spracovaÈ neºahkú
tému atopie ako dr. Rybárová. Predná‰ka „Atopická der-
matitída trochu inak“ bola kaleidoskopom stále sa vyvíja-
júcich, ãasto kontroverzn˘ch pohºadov na patogenézu, kli-

Youngderm III

Donovaly 10. 9. 2011
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